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REVISTA PRESEI 

 

 

 Proteste ale sindicalistilor din Sanatate, la portile Palatului Parlamentului, 

in zilele in care bugetul va fi dezbatut in plen si aprobat. Care sunt 

revendicarile 

Sindicalistii din Sanatate protesteaza la portile Palatului Parlamentului FOTO 

Facebook/ Federatia Solidaritatea Sanitara 

Federatia "Solidaritatea Sanitara" a anuntat ca protesteaza la portile Palatului 

Parlamentului in zilele de 1 si 2 martie. Este vorba despre datele la care este 

dezbatut in plen bugetul pe 2021, pentru a-i determina pe senatori si deputati sa 

adopte amendamentelet care vizeaza cresterea bugetului alocat sanatatii si alocarea 

sumelor necesare "pentru respectarea drepturilor legale si morale ale lucratorilor 

din sanatate". 

 

"Luni, 1 martie, si marti, 2 martie 2021, zilele in care in care va fi dezbatut in plen 

si aprobat Bugetul, Federatia "Solidaritatea Sanitara" protesteaza la portile 

Parlamentului, "asediind" parlamentarii cu revendicarile lucratorilor din sanatate. 

 

Actiunile de protest au ca scop determinarea parlamentarilor sa adopte 

amendamentele la Buget care contin modificarile ce corespund revendicarilor 

noastre, pe primul loc aflandu-se cresterea bugetului alocat sanatatii si alocarea 

sumelor necesare pentru respectarea drepturilor legale si morale ale lucratorilor din 

sanatate. 

 

Protestele vor fi desfasurate in intervalul orar 11:00-13:30, in ambele zile, la doua 

porti simultan, respectiv poarta dinspre Bulevardul Natiunile Unite si cea dinspre 

Calea 13 Septembrie, la fiecare dintre actiuni participand numarul maxim de 

protestatari prevazut de lege in perioada starii de alerta", au anuntat sindicalistii. 

 

 

https://ziare.com/social/capitala/proteste-in-bucure-ti-i-in-ara-1662693
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Parlamentarii au primit deja pe e-mail solicitarile fiecaruia dintre cei aproape 

18.000 de lucratori din sanatate care au semnat pentru acest protest. 

 

Revendicarile Federatiei "Solidaritatea Sanitara" contin solicitarile de introducere a 

unor masuri de protectie a lucratorilor din sanatate. 

 

"Revendicarile au in vedere si eliminarea costului social al unei economii infime 

(cca. 0,19% din total buget) generata de taierea drepturilor salariale legale ale 

lucratorilor din sanatate. Aceasta economie costisitoare (din punct de vedere 

social) a fost prevazuta de art. 1 alin. 1 din OUG nr. 226/2020, ea vizand taierea 

unui drept salarial (dreptul la cresterea salariului de baza pentru cca. 35% dintre 

lucratorii din sectorul public de sanatate; din care cca. 71% sunt in prima linie a 

luptei impotriva COVID-19) scadent in anul 2021", mai afirma sindicalistii. 

 

UPDATE DOCUMENT Proiectul Legii bugetului de stat pe anul 2021 a fost 

transmis Parlamentului. Bugetul va fi votat pe 2 martie 

Revendicarile angajatilor din Sanatate 

 

Cresterea alocarii bugetare pentru sanatate. 

 

Respectarea drepturilor castigate. 

Intentia Guvernului de a reduce veniturile salariale prin eliminarea indemnizatie de 

hrana, reducerea unor sporuri si eliminarea voucherelor de vacanta, arata ca actuala 

putere se dovedeste total indiferenta fata de eforturile si sacrificiile lucratorilor din 

sanatate. In contextul in care profesionistilor din sanatate le este interzisa demisia 

iar protestele de tipul grevei sunt interzise, reducerea veniturilor salariale muta 

acesti lucratori in zona muncii fortate 

 

Guvernul a aprobat forma finala a proiectului Legii bugetului de stat pentru 2021, 

cu avizul Consiliului Legislativ 

 

 

https://ziare.com/economie/stiri-economice/proiectul-legii-bugetului-de-stat-pe-anul-2021-transmis-parlamentului-1663787
https://ziare.com/economie/stiri-economice/proiectul-legii-bugetului-de-stat-pe-anul-2021-transmis-parlamentului-1663787
https://ziare.com/stiri/eveniment/guvernul-a-aprobat-forma-finala-a-proiectului-legii-bugetului-de-stat-pentru-2021-1663711
https://ziare.com/stiri/eveniment/guvernul-a-aprobat-forma-finala-a-proiectului-legii-bugetului-de-stat-pentru-2021-1663711
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Adoptarea tuturor masurilor necesare pentru protectia sanatatii si securitatii 

salariatilor din sanatate (echipamente, circuite, resurse materiale si umane etc.), 

astfel incat sa determine o reducere semnificativa a numarului de salariati nou 

infectati SARS-CoV-2 si, mai ales, decedati din cauza COVID-19. Alaturi de 

interventiile clasice pentru o astfel de strategie, ea trebuie sa includa si urmatoarele 

masuri: 

Elaborarea unei campanii adecvate de informare a salariatilor din sanatate in 

privinta vaccinarii. 

 

Stabilirea standardelor privind durata de utilizare a echipamentelor individuale de 

protectie si asigurarea acestora in cantitatea necesara si la calitatea 

corespunzatoare. 

 

Elaborarea unui normativ de personal adecvat tratamentului pacientilor COVID-

19. 

 

Reducerea timpului de lucru continuu in echipament individual de protectie la 3 

ore. 

 

Limitarea raspunderii profesionale la conditiile create de "noua normalitate" 

 

Includerea COVID-19 ca boala profesionala pentru lucratorii din sanatate. 

 

Respectarea dreptului legal la pensia de urmas pentru copiii colegilor decedati la 

datorie. 

 

Cresterea salariilor de baza pentru toate categoriile de lucratori incepand cu 1 

ianuarie 2021 la nivelul prevazut de legea salarizarii pentru anul 2022. Anularea 

reducerii salariilor de baza prevazuta de OUG nr. 226/2020. 

 

Raportarea tuturor sporurilor lucratorilor din sanatate la salariile de baza actuale si 

acordarea tuturor sporurilor pentru conditii de munca la nivel maxim. Introducerea 

tuturor categoriilor de lucratori din sanatate in Anexa nr. 2 a legii 153/2017. 
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Sanitas protesteaza in fata Parlamentului Romaniei: "Sanatatea, pe un loc codas in 

ceea ce priveste alocarea bugetara" 

 

Acordarea stimulentului de risc pe intreaga durata a pandemiei pentru toti salariatii 

din sanatate. 

 

Acordarea tuturor drepturilor salariale prevazute de lege, respectiv sporul de pana 

in 30%, sporul pentru combaterea epidemiei si plata orelor suplimentare, pentru 

toti lucratorii care inca nu au beneficiat de ele. 

 

VIDEO Politistii protesteaza din cauza inghetarii salariilor. Sindicalistii au plecat 

din Piata Victoriei si se indreapta spre Parlament 

 

Plata garzilor cu tariful orar aferent normei de baza. 

 

Reasezarea asistentelor medicale in grila de salarizare in sensul cresterii locului pe 

care-l ocupa in ierarhia salariala, corespunzator locului pe care-l au in echipa 

medicala, respectiv contributiei la tratamentul si ingrijirea pacientilor. 

 

Negocierea anexelor la CCM sector Sanatate. 

 

Lucratorii din sanatate trebuie sa beneficieze de reducerea stagiului de cotizare 

(varstei de iesire la pensie) proportional cu activitatea desfasurata peste norma de 

baza. O reducere trebuie aplicata si pentru conditiile de munca deosebit de 

periculoase. 

Parlamentarii dezbat luni proiectul legii bugetului de stat 

 

Parlamentarii dezbat luni, 1 martie, proiectul legii bugetului de stat si cel al legii 

bugetului asigurarilor sociale pe 2021. Comisiile pentru buget-finante mai au 

termen pana la ora 10.00 sa depuna rapoartele pe cele doua proiecte. 

 

De joia pana sambata trecuta au fost dezbateri si avize emise de comisiile de 

specialitate la cele doua propuneri legislative ale Guvernului.  

https://ziare.com/social/stiri-sociale/sanitas-protesteaza-in-fata-parlamentului-1663773
https://ziare.com/social/stiri-sociale/sanitas-protesteaza-in-fata-parlamentului-1663773
https://ziare.com/social/stiri-sociale/politistii-protesteaza-in-piata-victoriei-din-cauza-inghetarii-salariilor-1663784
https://ziare.com/social/stiri-sociale/politistii-protesteaza-in-piata-victoriei-din-cauza-inghetarii-salariilor-1663784
https://ziare.com/economie/buget/parlamentul-dezbate-proiectul-legii-bugetului-de-stat-si-cel-al-legii-bugetului-asigurarilor-sociale-pe-2021-1664805
https://ziare.com/economie/buget/parlamentul-dezbate-proiectul-legii-bugetului-de-stat-si-cel-al-legii-bugetului-asigurarilor-sociale-pe-2021-1664805
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Plenul reunit al Camerei Deputatilor si Senatului urmeaza sa aiba dezbateri 

generale pe proiecte si dezbateri pe articole si anexe, luni de la ora 16.00, iar marti 

va fi dat votul final in Parlament. Premierul Florin Citu va participa la dezbaterile 

din Legislativ, a anuntat Executivul. 

 (Sursa: ziare.com) 

 

 Buget2021 - Parlament/ Bugetul de stat şi cel al asigurărilor - în dezbaterea 

plenului reunit 

Proiectele de lege privind bugetul de stat şi bugetul asigurărilor sociale de stat pe 

2021 urmează să intre, luni, în dezbaterea plenului reunit al Parlamentului, iar 

marţi să primească votul final. 

 

Şedinţa de plen a Camerei Deputaţilor şi Senatului începe la ora 16,00. 

 

Comisiile parlamentare de buget-finanţe au dat, sâmbătă, raport favorabil celor 

două proiecte, în forma în care acestea au fost transmise de Guvern. Nu a fost 

adoptat niciun amendament. 

 

Conform proiectului, bugetul de stat se stabileşte la venituri în sumă de 173,700 

miliarde lei, iar la cheltuieli în sumă de 326,407 miliarde lei credite de angajament 

şi în sumă de 261,050 miliarde lei credite bugetare, cu un deficit de 87,349 

miliarde lei. 

 

La nivel consolidat, deficitul este estimat la 7,16% din Produsul Intern Brut (pe 

cash) în acest an, în condiţiile unor venituri reprezentând 32,67% din PIB, 

respectiv 364,907 miliarde de lei, şi ale unor cheltuieli de 39,84% din PIB, 

respectiv 444,907 miliarde de lei. 

 

Proiectul de buget este configurat pe un cadru economic cu o creştere de 4,31% 

prevăzută pentru anul 2021. 

 

 

https://ziare.com/florin-citu/
https://www.agerpres.ro/social/2021/02/26/constanta-peste-700-de-militari-13-bastimente-si-9-aparate-de-zbor-participa-la-exercitiul-poseidon-21-din-marea-neagra--668485
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Conform proiectului bugetului asigurărilor sociale de stat, bugetul aferent 

sistemului public de pensii se stabileşte la venituri în sumă de 90,08 miliarde lei 

lei, şi identic la cheltuieli, atât la credite de angajament, cât şi la credite bugetare. 

 

Sistemul de asigurare pentru accidente de muncă şi boli profesionale se stabileşte 

la venituri în sumă de 283,325 milioane lei, iar la cheltuieli în sumă de 140,395 

milioane lei, atât la credite de angajament, cât şi la credite bugetare, cu un excedent 

de 142,93 milioane lei. 

 

La elaborarea bugetului asigurărilor sociale de stat şi al asigurărilor pentru şomaj 

pe anul 2021 s-au avut în vedere următoarele: valoarea punctului de pensie de 

1.442 lei, astfel cum a fost majorat cu 14% la 1 septembrie 2020; creşterea 

câştigului salarial mediu brut în anul 2021 la 5.380 lei, faţă de 5.150 lei estimat 

pentru anul 2020 şi 4.853 lei realizat în anul 2019; creşterea numărului de şomeri 

înregistraţi, ajungându-se astfel la finele anului 2021 la 310.000 persoane, de la 

305.000 persoane la finele anului 2020, şi creşterea ratei şomajului înregistrat, 

ajungându-se astfel la finele anului 2021 la 3,6% faţă de 3,5% la finele anului 

2020, se menţionează în nota de fundamentare a proiectului.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Muncii: Sunt bugetari care adaugă la salariu sporuri de 85% / 

Variantele luate în calcul prin noua lege a salarizării 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, spune că sunt bugetari care adaugă la salariu 

sporuri de 85% și că printr-o nouă lege a salarizării vor fi eliminate unele sporuri 

inutile, precum sporul de solicitare neuropsihică sau sporul de confidenţialitate, și 

fie vor fi îngheţate unele venituri, iar altele mai mici vor avea o creştere mai 

rapidă. 

Raluca Turcan a explicat duminică, la Insider Politic de la Prima TV, cum s-a 

ajuns în situaţia ca unii bugetari să primească celebrele sporuri de calculator sau de 

praf:  
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“După ce s-a stabilit un cadru unitar de salarizare relativ echilibrat, excepţiile au 

ajuns să devină regulă şi dintr-un context legal în care în sistemul bugetar există o 

anumită aşezare pe grilă, cu un salariu minim, cu un salariu maxim şi sporurile să 

fie acordate fie pentru o anumită categorie profesională, fie pentru a motiva 

angajaţii, am ajuns ca prin lobby făcut în Parlament ca diferite categorii 

profesionale să apară cu excepţii de la regula stabilită pentru toţi bugetarii”. 

Turcan a spus că România se află peste media europeană în ceea ce priveşte 

ponderea cheltuielilor salariale, potrivit News.ro. 

 “Până la urmă, acesta este scopul reformei în sistemul bugetar pe care am 

demarat-o deja şi vrem să o ducem la bun sfârşit, de a ajunge într-un final la 

un cadru legal care să fie deopotrivă sustenabil, pentru că, dacă ne uităm la 

ponderea cheltuielilor salariale în total cheltuieli ale statului, vedem că 

suntem peste media europeană, să fie echitabile, să fie motivante şi pe fond 

instituţiile să ajungă să lucreze pentru oameni pentru că vorbim de serviciul 

public în cea mai mare parte şi atunci mi se pare corect ca ceea ce înseamnă 

salarizare în sistemul public să fie privită în permanenţă din perspectiva 

îndeplinirii misiunii de serviciu în sistemul public pe care aceste instituţii îl 

au”, a susținut Raluca Turcan. 

Ea a spus că va fi făcută o analiză a acestor sporuri deoarece pentru anumite 

categorii profesionale au ajuns să fie completări la salariu şi sunt meserii sau 

categorii profesionale care merită salarii decente: "De aceea, nici nu punem în 

antiteză sistemul bugetar cu sistemul privat sau sistemul sporurilor prin reducere să 

ducă automat la o scădere a veniturilor pentru că sunt unele situaţii şi de aceea o 

luăm practic categorie profesională cu categorie profesională în care mai bine 

creştem salariile de bază, aşezându-le în altă poziţie pe grilă decât să avem tot felul 

de sporuri care nu îşi au rostul pur şi simplu”. 

Ea a mai afirmat că există angajaţi care sunt la nivel de salarizare 2022 şi alţii care 

au rămas la nivelul din 2019. 
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 “În prima etapă, pe legea salarizării unitare am stabilit nişte principii, şi 

anume care sunt salariile de bază de la care se pleacă cu plata salariilor 

pentru că şi aici avem o anomalie, trebuiau făcute nişte majorări graduale ale 

salariilor de bază şi în această creştere graduală au apărut din nou excepţiile 

şi unii sunt la nivel de salarizare 2022, alţii sunt la nivel de salarizare 2019. 

 Aşadar, avem partea de salarizare de bază, după care unele sporuri sunt 

inutile, cum ar fi sporul de solicitare neuropsihică sau sporul de 

confidenţialitate, în condiţiile în care obligaţia legală este să respecţi legea 

sau alte sporuri care pot fi acordate în sumă fixă pentru că se acordă pentru 

acelaşi grad să spunem de expunere a angajaţilor, cum ar fi sporul de 

condiţii vătămătoare. Se întâmplă ca doi angajaţi într-un birou să aibă salarii 

de bază diferite pentru aceeaşi aşa-zisă expunere la condiţii vătămătoare să 

primească sume diferite, pentru că se calculează la salariul de bază”, a 

explicat ministrul Muncii, potrivit News.ro. 

Raluca Turcan a amintit că există primării de comune care au salarii mai mari 

decât edilii dintr-un oraș. 

Ea a fost întrebată dacă un bugetar care acum câştigă 3.000 de lei cu tot cu sporuri 

ar putea rămâne cu un salariu mai mic după ce o parte din acestea va fi tăiată. “Nu 

intenţionăm să facem lucrul acesta. Acolo unde sunt salarii mici, în general 

salariile acestea de care vorbiţi dumneavoastră sunt chiar în domenii esenţiale, 

nivelul veniturilor nu intenţionăm să scadă deloc”, a răspuns ministrul Muncii. 

Potrivit Ralucăi Turcan, sunt bugetari care adaugă la salariu sporuri de 85%. 

 “În legea salarizării există un articol prin care nivelul sporurilor este limitat 

la 30% la nivelul ordonatorului de credite. Acesta este un articol, ori 

prezentarea trunchiată a unui text de lege este similară cu minciuna sau 

manipularea, pentru că la două articole mai jos apar excepţiile. 

 Prin excepţie de la plafonarea nivelului sporurilor la 30% la nivelul 

ordonatorului de credit vin următoarele domenii. Şi după aceea intră 

sănătatea, justiţia, asistenţa socială, partea de apărare şi ordine publică.  
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Sunt salariile cărora li se adaugă sporuri cu până la 85%, dar asta nu înseamnă 

că toţi angajaţii din sănătate au sporuri de 85%. Evident, există segmente din 

sănătate unde sporurile merg chiar şi la 85%”, a explicat Raluca Turcan. 

Întrebată dacă salariile vor scădea dacă din 2022 va fi tăiată partea de sporuri, 

Turcan a spus că va fi o decizie politică: "Principiul de la care noi plecăm este 

acela să nu scadă veniturile însă, dacă, de exemplu, se elimină anumite sporuri 

poate la nivelul unor salarii foarte mari ar putea să se opereze mici modificări 

întrucât trebuie să gândim şi partea de sustenabilitate. Ar putea să scadă salariile 

foarte mari, nu este încă o decizie luată. Noi am avea aşa, sporurile să îşi atingă cu 

adevărat scopul pentru care au fost create pentru anumite meserii, anumite condiţii 

sau pentru a fi motivante, să reaşezăm salariile de bază şi aici există două 

posibilităţi - fie unele salarii sau venituri foarte mari vor fi afectate prin eliminarea 

unor sporuri, fie vor fi îngheţate unele venituri şi celelalte vor avea o creştere mai 

rapidă astfel încât să le ajungă din urmă”. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Salariile unor zeci de profesori ar putea fi afectate: anunțul a fost făcut de 

ministrul Educației 

Ministrul Educaţiei Sorin Cîmpeanu a afirmat că zeci de cadre didactice ar putea fi 

afectate de proiectul de lege privind interzicerea cumulului pensiei cu salariul, 

menţionând că s-ar putea găsi soluţii pentru personalul pensionat şi care continuă 

în învăţământ să fie plătit cu ora. El a menţionat că în prezent un cadru didactic 

pensionat primeşte 57 de lei net pe oră şi că cei din învăţământul superior nu fac 

obiectul acestei viitoare modificări legislative, chiar dacă au depăşit 65 de ani, ei 

primesc salariu sau pensie. 

Sorin Cîmpeanu a fost întrebat duminică seara la Antena 3, ce se întâmplă cu 

cadrele didactice pensionare care au revenit în învăţământ, în condiţiile în care 

există un proiect de lege care interzice cumul salariului cu pensia. 

„Sunt absolut convins că este înţeleasă nevoia de personal calificat în sistemul de 

educaţie.  

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/sorin-cimpeanu_3390.html
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Din discuţiile cu Ministerul Muncii sunt îndrepăţit să cred că este înţeleasă 

importanţa resurselor umane calificate într-un sistem care suferă de resurse umane 

calificate chiar şi aşa, deci atunci când este vorba de plata cu ora în sistemul de 

învăţământ pentru a nu promova personal necalificat în sistemul de învăţământ, 

sunt convins că în regim de plata cu ora se vor putea găsi soluţii. Este o nevoie de 

competenţă atât în învăţământul preuniversitar, cât şi în învăţământul universitar”, 

a precizat ministrul Educaţiei. 

Întrebat câte cadre didactice se află în această situaţie, Sorin Cîmpeanu a răspuns: 

„Zeci de mii. Nu aş putea să vă dau un procent acum pentru că diferă de la judeţ 

judeţ, diferă între universitar şi preuniversitar, diferă de la o universitate la altă 

universitate. (…) Diferenţa este majoră între cumulul salariului cu pensia şi plata în 

regim de plata cu ora”. 

Ministrul a fost chestionat dacă pot rămâne cadrele didactice pensionare în 

învăţământ şi să fie plătite cu ora. 

„În măsura în care nu sunt identificate alte soluţii cu personal calificat, acest lucru 

este o necesitate. În învăţământul superior aş vrea să precizez, este vorba de colegi 

care pot rămâne titulari peste vârsta de 65 de ani, sunt colegi care rămânând titulari 

nu încasează pensia, deci nu fac obiectul cumulul salariului cu pensia chiar dacă au 

depăşit vârsta de 65 de ani. Primesc sau salariu sau pensie”, a explicat ministrul 

Educaţiei. 

El a precizat că plata cu ora variază în funcţie de mulţi factori, dar că în cazul celor 

pensionaţi reprezintă 57 de lei pe oră net. 

„Plata cu ora variază în funcţie de foarte mulţi factori. De exemplu, în cadrul 

programului Naţional pentru ore remediale am stabilit 100 de lei pe oră tarif brut 

care pleacă de la salariu unei persoane, unui profesor din învăţământul 

preuniversitar, cu salariul maxim cu peste 25 de ani vechime împărţit la 72. Dacă 

are un salariu de 7-8.000 de lei prin împărţirea la 72 rezultă cuantumul pentru plata 

cu ora. Dacă ne gândim că cei care se pensionează şi cei la care se apelează pentru 

a susţine aceste ore în regim de plata cu ora se regăsesc în această situaţie, pot să 

vă spun că se citează pe undeva la 100 pe oră brut ceea ce înseamnă 57 de lei pe 

oră net. Şi este maximum acest tarif”, a mai declarat Cîmpeanu. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 1 martie 2021 11 

 

Raluca Turcan a declarat, întrebată sâmbătă când va fi efectuată interzicerea 

cumulului pensiei cu salariul în sistemul public, că proiectul este aproape finalizat 

şi vor mai fi făcute câteva consultări pentru ca el să fie constituţional şi să nu 

creeze distorsiuni în economie. 

Ministrul Muncii a adăugat că un alt aspect important este faptul că acest proiect 

încurajează munca în sistemul public şi menţinerea în viaţa activă. 

„Un alt lucru este de important e şi prevederea prin care odată ieşit la pensie din 

sistemul public, dacă vrei să te reangajezi, poţi să o faci în baza acestui proiect. 

Aşadar, acest proiect încurajează mult munca în sistemul public, menţinerea în 

viaţa activă şi respectarea unui principiu firesc, unui principiu moral – să nu poţi să 

cumulezi două surse publice de venit în acelaşi timp”, a explicat Turcan. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 SURSE - Negocieri complicate în coaliția de guvernare: PNL, USR PLUS și 

UDMR își împart funcțiile 

Liderii coaliției de guvernare se vor întâlni, în cursul acestei zile, pentru a împărți 

funcțiile de conducere la Televiziunea România, Radioul Public, Agerpres și 

Avocatul Poporului. Dacă se va ajunge la un consens, în Parlament va urma o 

acțiune ultra-rapidă de mazilire a actualilor șefi și numirea oamenilor desemnați de 

liderii coaliției de guvernare. 

Conform informațiilor noastre, PNL ar ceda Televiziunea Română către cei de la 

USR-PLUS și ar lua în schimb Radioul Public. Problema este la UDMR, care și-ar 

dori Avocatul Poporului, în loc de Agerpres. Cei de la PNL râvnesc și ei la 

Avocatul Poporului, așa că negocierile se anunță complicate. 

Cei de la USR-PLUS și-au luat angajamentul în cadrul coaliției că nu vor numi un 

om din partid pentru nicio funcție, o acțiune similară urmând să întreprindă și 

restul partidelor. 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/raluca-turcan_1763.html
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Dacă se va ajunge la o înțelegere, în Parlament vor fi picate rapoartele de activitate 

pentru TVR și Radioul Public, dar de asemenea va fi accelerată acțiunea de 

revocare a Avocatului Poporului. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Veste bună de la Ministerul Finanțelor, pentru români! Începând cu 1 

martie, populația va putea subscrie pentru titluri de stat 

Ministerul Finanțelor anunță că în perioada 1- 19 martie se vor lansa două emisiuni 

de titluri de stat destinate exclusiv populației, prin programele TEZAUR și 

FIDELIS. Dobânzile anuale pentru titlurile în lei sunt de 2,85% pentru scadența de 

1 an, 3,10% pentru scadența de 3 ani și de 1,55% pentru titlurile de stat în euro cu 

o scadențã de 5 ani. 

Programul TEZAUR 

În perioada 01-29 martie 2021, persoanele fizice rezidente pot subscrie pentru 

titluri de stat TEZAUR prin intermediul unităților operative ale Trezoreriei Statului 

și prin subunitățile poștale ale C.N. Poșta Română S.A.. 

Dobânzile anuale oferite sunt: 2,85% pentru scadența de 1 an, 3,10% pentru 

scadența de 3 ani și 3,25% pentru scadența de 5 ani. Titlurile de stat sunt emise în 

forma dematerializată, au valoare nominală de 1 leu, iar dobânda anuală este plătită 

la termenele prevăzute în prospectul de emisiune. Titlurile de stat emise în cadrul 

Programului TEZAUR sunt transferabile și se pot răscumpăra în avans. 

Programul FIDELIS 

În perioada 01-19 martie 2021, băncile partenere BT Capital Partners&Banca 

Transilvania, Banca Comercială Română și B.R.D. – Groupe Société Générale vor 

pune în vânzare titluri de stat FIDELIS denominate în lei, dar și titluri de stat 

denominate în euro, care vor fi listate automat la Bursa de Valori București. În 

emisiunea de titluri de stat FIDELIS pot investi persoanele fizice rezidente și 

nerezidente cu vârsta de peste 18 ani până la data de 19 martie 2021, inclusiv. 
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Titlurile de stat FIDELIS vor fi oferite atât în lei, cât și euro. 

Dobânzile anuale pentru titlurile în lei sunt de 2,85% pentru scadența de 1 an, 

3,10% pentru scadența de 3 ani și de 1,55% pentru titlurile de stat în euro cu o 

scadență de 5 ani. 

Titlurile de stat FIDELIS vor fi listate la Bursa de Valori București. 

Valoarea nominală a unui titlu de stat FIDELIS este de 100 de lei pentru emisiunea 

în lei și 100 de Euro pentru emisiunea în Euro, iar pragul minim de subscriere este 

de 5.000 de lei, respectiv 1.000 de Euro. 

Pentru subscrierea inițială a titlurilor de stat FIDELIS nu se percep comisioane de 

către băncile intermediare, iar veniturile obținute, atât din dobânzi, cât și din 

câștigurile de capital, sunt neimpozabile. 

Deținătorii de titluri de stat TEZAUR sau FIDELIS lansate în cadrul emisiunilor 

anterioare și care au ajuns la maturitate pot reinvesti disponibilitățile neridicate la 

scadență aferente acestor emisiuni anterioare prin subscrierea în cadrul emisiunilor 

de titluri de stat lansate în luna martie în cadrul Programelor de titluri de stat pentru 

populație FIDELIS și TEZAUR. 

Dobânzile anuale oferite pentru titlurile de stat destinate populației sunt stabilite 

peste nivelul randamentelor titlurilor de stat care sunt în prezent cotate pe piața 

secundară interbancară, iar veniturile provenind din dobânzi sunt neimpozabile. 

Informații privind termenii și condițiile financiare aferente emisiunilor din luna 

martie 2021 în cadrul Programului TEZAUR și FIDELIS pot fi consultate pe 

pagina : www.mfinante.gov.ro 

(Sursa: bugetul.ro) 

 

 

 

 

https://www.mfinante.gov.ro/trezor/pagina.html?method=inceput&locale=ro
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 Ludovic Orban a anunțat CE SE ÎNTÂMPLĂ cu banii pe care România îi 

va încasa din exploatarea gazelor din Marea Neagră 

Preşedintele Camerei Deputaţilor Ludovic Orban a afirmat, la dezbaterea de 

sâmbătă de la Focşani pe tema investiţiilor din judeţul Vrancea, că este posibil ca 

în cursul acestui an să înceapă prima exploatare offshore şi parte din taxele care 

sunt colectate din exploatările de gaz de la Marea Neagră este posibil să se 

constituie într-un fond care să finanţeze astfel de investiţii, conform News.ro. 

„În ceea ce priveşte gazul, pe lângă alocarea de 200 milioane pe exerciţiul actual, 

eu cred că putem să solicităm finanţare şi pe PNRR. De asemenea, noi am solicitat 

deja în cadrul bugetului 2021-2027 încă 800 milioane. Acuma vă spun că la primul 

apel de proiecte s-au depus proiecte în valoare de 12 miliarde care înseamnă vreo 

2,3 miliarde. Alocarea iniţială e de 234 de milioane. E o nevoie mare de tot de 

finanţare. Noi am prevăzut şi am făcut o modificare la legea gazelor şi electrităţii 

prin care 50%, odată ce pornesc exploatările offshore şi deja e posibil în cursul 

acestui an să înceapă prima exploatare off-shore, o parte din taxele care sunt 

colectate din exploatările de gaz de la Marea Neagră, exploatări offshore, să se 

constituie într-un fond care să finanţeze astfel de investiţii. Adică este posibil să 

avem o resursă şi bugetară pentru a suplimenta aceste investiţii”, a afirmat Ludovic 

Orban,la întâlnirea regională de sâmbătă privind Mecanismul de rezilienţa şi 

redresare, precum şi oportunităţile pentru accesarea fondurilor europene şi bugetul 

pentru anul 2021, de la Focşani. 

El a vorbit şi despre proiecte ce pot fi lansate prin Compania Naţională de Investiţii 

(CNI). 

„Încă nu am stabilit, dar vom avea dezbateri, începând cu partea a doua a anului, ca 

să stabilim ce urmează să fie finanţabil. Evident asta o vom face în consultare cu 

autorităţi, vom stabili mecanisme, criterii, astfel încât să nu existe discriminare 

politică la alocarea proiectelor, să poată să aibă acces în funcţie de criteriile de 

prioritizare şi evident vom aloca o sumă importantă. Pot fi lansate proiecte noi prin 

Compania Naţională de Investiţii. Anul acesta am prevăzut o sumă efectivă de 

aproximativ un miliard. Am prevăzut credite de angajament care să permită 

lansarea de noi proiecte.  
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Ştiţi că am modificat legislaţia şi am creat posibilitatea de a finanţa şi alte categorii 

de proiecte decât cele care erau finanţare. Că realitatea este că şcoli, grădiniţe, săli 

de sport s-au cam făcut şi atunci am vrut să extindem un pic portofoliul de proiecte 

pe CNI. Deci există o sumă alocată pe credite de angajament care să permită 

începerea de proiecte noi”, a precizat Orban. 

Liderul PNL a mai spus că este căutată o modalitate care să rezolve problema 

capacităţii reduse a CNI de a derula procedurile de licitaţie, deoarece Compania are 

doar o structură centralizată. 

„Aşa cum este astăzi Compania Naţională de Investiţii care are numai o structură 

centrală, cu o capacitate limitată de a derula proceduri de licitaţie, ţinând cont de 

numărul de proiecte care sunt deja pe lista de sinteză, va trebui să găsim o 

modalitate de a putea derula procedurile mai repede. Încă nu am identificat o 

soluţie, discutăm mai multe variante – fie să înfiinţezi structuri regionale şi ele să 

deruleze procedurile pentru proiecte mai mici, structura naţională pentru proiectele 

mai mari, fie dacă se poate găsi legal, constituţional o modalitate prin care să poţi 

să delegi derularea procedurilor de achiziţie către autoritatea locală. Încă nu am 

ajuns la nicio discuţie. Cert este că o să existe posibilitatea pe anul în curs de a 

putea finanţa proiecte”, a completat Orban. 

Acesta a vorbit şi despre proiectele pe Administraţia Fondului de Mediu care 

trebuie discutate cu noua conducere AFM, atunci când va fi numită, şi cu ministrul 

Mediului. 

„Mai sunt şi alte posibilităţi, mai sunt posibile proiecte pe Administraţia Fondului 

de Mediu, unde sunt în general proiecte. Aici lucrurile nu au funcţionat cum m-am 

aşteptat pe iluminatul verde, pe proiectele de iluminat verde unde au fost diferite 

poticneli, dar cred că va rămâne o zonă care e finanţabilă. Posibil să fie şi alte zone 

finanţabile. Acum sigur că trebuie numită noua conducere a AFM şi discutat cu 

conducerea AFM şi cu ministrul Mediului ce proiecte urmează a fi finanţate”, a 

mai spus Ludovic Orban. 

El a mai menţionat că în bugetul pe acest an vor fi alocaţi mai mulţi bani pentru 

consiliile judeţene pentru cheltuielile sociale pentru Direcţiile Generale de 

Asistenţă Socială şi Protecţia Copilului. 
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De asemenea, liderul administraţiei publice judeţene Cătălin Toma a precizat că 

accesarea fondurilor europene va fi o prioritate pentru toate UAT-urile, iar acestea 

trebuie să nu aibă piedici în procedurile derulate. 

„Când vorbesc de piedici mă refer, de exemplu, la faptul că pe site-ul Ministerului 

Fondurilor Europene a apărut deja o fişă din care rezultă că UAT-urile şi Consiliile 

judeţene nu pot accesa anumite fonduri. E nevoie urgentă de modificarea 

documentaţiei în cauză”, a subliniat Cătălin Toma. 

Acesta s-a referit şi la faptul că în bugetul aferent investiţiilor pe anul 2021, s-au 

alocat sume importante pentru refacerea drumului naţional DN 2 N, tronsonul 

Chiojdeni – Jitia – Vintileasca, dar şi pentru reabilitarea DN 23 A. 

„Aşa cum am promis împreună cu colegul meu Ion Ştefan, ducem asfaltul mai 

departe de Jitia, însă în zona Vintileasca nu vom turna doar asfalt, ci vom 

moderniza integral drumul naţional. În plus, sunt deja alocaţi bani pentru execuţia 

proiectului privind reabilitarea DN 2 L Soveja – Lepşa (Coaşa), pentru cei 16 km”, 

a precizat preşedintele administraţiei judeţene. 

Europarlamentarul Siegfried Mureşan a explicat o serie de aspecte discutate la 

nivel european cu privire la PNRR, susţinând că la Bruxelles a avut mandat clar 

pentru trecerea unor investiţii pe lista proiectelor care pot fi accesate prin 

Programul Naţional de Redresare şi Rezilienţă 

„Practic, PNRR este un contract între Guvernul României şi Comisia Europeană. 

După ce va fi aprobat la nivelul CE, vor fi lansate procedurile următoare. Vă invit 

să aveţi încredere şi pot spune că România are deja alocată suma de 30,4 miliarde 

de euro”, a explicat Mureşan. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Realizatoarea Marina Almășan intenționează să intre în greva foamei din 

cauza abuzurilor la care este supusă de conducerea TVR! 

Realizatoarea Marina Almășan, în calitate de membru cu drepturi depline al 

MediaSind TVR, a solicitat sprijinul organizației din cauza presiunilor la care este 

supusă din partea conducerii Societății Române de Televiziune.  
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După ce a publicat pe blogul personal femeide10.ro articolul Vântul Schimbării 

la TVR, aceasta a primit o Notificare semnată de coordonatoarea Departamentului 

Juridic, Roxana Ionescu și de coordonatoarea Direcției Programe, Carla Tompea, 

prin care este somată să „retracteze, ca având conținut defăimător, articolul 

menționat, să notifice publicațiile media care au preluat articolul, referitor la 

retractarea acestuia și să formuleze dezmințiri publice.” (foto)  

„Mă adresez vouă,  ca membru al Sindicatului MediaSind, rugându-vă să mă 

sprijiniți in depășirea unui moment critic al activitatii mele curente. Sunt, iată, 

victima unui nou abuz din partea doamnei PDG și a echipei sale. 

Joi 18 februarie, CD al TVR a aprobat semnarea unui nou contract de coproductie 

TVR-CONTERA MEDIA ( coproducatorul cu care lucrez de ani buni) , pentru un 

nou sezon al  emisiunii mele “ Femei de 10, Bărbați de 10”, difuzată in fiecare 

sambata, in intervalul 15-17, pe TVR2. Această reintrare in grilă nu  este decât o 

consecință firească  a cifrelor bune de audiența obținute in sezonul trecut , dar și 

al popularității câștigate  de emisiunea noastra, in cei 4 ani de la apariție. ( 

menționez că rolul coproducătorului CONTERA, spre  deosebire de alți 

coproducători ai TVR, nu este acela de a “căpușa” instituția, cheltuindu-i banii, ci 

, dimpotrivă, de a lua asupra sa finanțarea - aproape integrală, în acest sezon - a 

uneia dintre cele mai complexe producții ale TVR2). 

Vineri, 19 februarie am primit, cu surprindere, și eu , ca producător, și Contera 

Media, o notificare a Oficiului Juridic ( in attach) , prin care mi se reproșează că 

un editorial publicat de mine pe site-ul PERSONAL “Femeide10.ro” ( in care-mi 

exprimam, sub forma unui eseu,  o serie de emoții personale , nemulțumiri și 

speranțe, legate de situația din TVR) este defăimător la adresa instituției și 

angajaților săi, încălcand o serie de articole de lege și regulamente. Mi se cerea 

retractarea și dezmințirea celor afirmate în editorial, dându-ni-se de înțeles că 

altminteri noul contract nu va mai fi semnat . Precizez că  , în mod cu totul abuziv, 

in contractul de anul trecut a fost inclusă o clauză care interzice site-ului meu 

personal, să publice articole împotriva conducerii instituției) . Nemaisemnându-se  

contractul de coproducție , emisiunea , deși aprobată, va fi scoasă automat din 

grilă. 

http://femeide10.ro/
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Deși articolul respectiv nu a încălcat niciunul din regulamentele și legile 

menționate de juriștii TVR, am fost de acord ca, pentru a dezamorsa situația, să 

mă plasez în ridicola situație de a publica pe același site un nou articol,  care să 

dezmintă conținutul primului și, prin urmare,  să laude prestația celor criticați în 

editorialul inițial. Replica a fost așadar publicată in ziua de 21 februarie. 

Nici până astăzi însă, deși suntem pe ultima sută de metri înainte de începerea noii 

grilel contractul nostru nu a fost semnat. Nici Canalul  TVR2 și nici Direcția 

Programe nu au primit niciun răspuns la notificarea trimisa cu două zile în urmă 

Oficiului Juridic , in care solicitau rezolvarea problemei, fiind periclitată 

producția emisiunii din noua grilă. 

Menționez că  până la prima zi de filmare ( 10 martie) au ramas mai puțin de două 

săptămâni, că deja avem contracte semnate cu 12 finanțatori ( anul acesta am 

primit buget ZERO, pt cheltuielile directe! )  și că avem deja antamați toți invitații 

primelor două  ediții. Orice întârziere ( ca să nu mai vorbim de interzicere) este de 

natură să compromită calitatea emisiunii, dar și imaginea TVR în ochii 

companiilor finanțatoare și ai invitaților săi. 

Nu știu exact care este “jocul” Conducerii, posibil doreste ca  , prin mine, 

scoțându-mi emisiunea deja aprobată de pe post, sa “dea o lecție” tuturor 

angajaților care cutează să-și spună liber opinia și să se revolte împotriva situației 

dramatice în care a ajuns instituția noastră. 

Vă mărturisesc că , personal, după 30 de ani de activitate în TVR, consider că 

ceea ce mi se întâmplă este o batjocură fără margini și, din nefericire, nu este 

singulară. Va anunț , pe această cale că, dacă aceasta atitudine de sfidare a 

muncii unei întregi echipe și de “punere a pumnului în gură” nu încetează, mă 

gandesc tot mai serios la declanșarea unei greve a foamei, ca o ultimă soluție, 

întrucât niciuna din formele de protest anterioare, la care am apelat și eu, și 

colegii mei, nu au avut niciun efect. Prin aceasta consider că voi da glas și 

nemulțumirilor altor mulți  profesioniști din TVR care au suferit în tăcere, în toți 

acești ani, ca urmare a acestui management nefast.  
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Vă rog frumos, așadar să luați act de această situație și să mă ajutați să o rezolv, 

în beneficiul unei echipe întregi, al colegilor care se pot trezi oricând într-o 

situație similară , al partenerilor noștri externi , care ni s-au asociat crezând în 

noi, și, până la urmă, în beneficiul telespectatorilor TVR, care așteaptă 

reîntâlnirea cu una din emisiunile lor preferate și care nu au nicio vină pentru 

haosul din Televiziunea publică, susținută din banii lor. 

Va mulțumesc anticipat pentru sprijin, 

Cu prețuire, 

Marina Almășan, producator “Femei de 10, Bărbați de 10” – se arată în sesizarea 

realizatoarei TVR. 

Având în vedere că acțiunile de intimidare a membrului nostru de sindicat pot 

constitui, de fapt, elemente ale infracțiunilor de abuz în serviciu și de șantaj, 

MediaSind TVR solicită conducerii TVR să înceteze de îndată orice acțiune de 

hărțuire asupra realizatoarei TV. Totodată, solicităm respectarea hotărârii CD 

privind încheierea contractului pentru realizarea emisiunii “Femei de 10, Bărbați 

de 10”, în caz contrar, organizația noastră va sesiza instituțiile abilitate, inclusiv 

EBU, FEJ și FIJ. 

 (Sursa: MediaSind TVR Departament Comunicare)                                    

 

 Modificare în programul Noua Casă. Vor fi mai puțini beneficiari în 2021 

Plafonul de garanții al programului Noua Casă, înlocuitorul Primei Case, scade cu 

un sfert în 2021. 

Nivelul de garantare va fi de 1,5 miliarde de lei, cu 500 de milioane de lei sub 

cel de anul trecut, potrivit Fondului Naţional de Garantare. 

Suma ar ajunge pentru circa 6000 de beneficiari, dacă s-ar lua în calcul plafonul 

maxim.  

Anul trecut, plafonul de două miliarde de lei a fost aproape epuizat și garanția 

statului a ajuns la aproximativ 8.000 de beneficiari. 
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Valoarea locuințelor vechi sau consolidate care pot fi cumpărate este de 

70.000 de euro, cu un avans de 5%. Pot fi achiziționate și locuințe mai scumpe, 

însă avansul va fi de 15%.  

Prin program pot fi cumpărate case sau apartamente cu o valoare de cel mult 

140.000 de euro. Pe acest segment programul nu diferă prea mult față de 

creditarea ipotecară normală a băncilor, care solicită un avans în zona acestui 

procent. Doar faptul că riscul este împărțit cu statul reprezintă o diferență. 

Accesul în acest segment mai înalt al pieței a fost oricum îngreunat de decizia 

guvernului de a amâna aplicarea unei cote reduse de TVA de 5%. În 2020 fusese 

aprobată o decizie de a lărgi această cotă diminuată până la un plafon de 140.000 

de euro, însă executivul pe finalul anului trecut a prorogat aplicarea pentru 

începutul lui 2022 cu argumentul că s-ar pierde venituri bugetare de 200 de 

milioane de lei. 

Nivelul de 5% se va aplica ca și până acum, pentru locuințe de până la circa 93.000 

de euro. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Confederația Operatorilor și Transportatorilor atrage atenția că statul le 

permite asiguratorilor să se declare pe pierdere: 'Banii sunt transferați în 

afară' 

Statul le permite asiguratorilor să se declare „pe pierdere”, deși au rămas cu un 

surplus de cel puțin 20% din sumele încasate pentru perioada în care a fost 

instituită starea de urgență, iar banii sunt transferați în afara țării, arată 

Confederația Operatorilor și Transportatorilor COTAR, relatează Mediafax. 

Confederația a transmis Guvernului și Parlamentului un memoriu prin care 

răspunde la trei întrebări esențiale pentru 8 milioane de șoferi și unor instituții care 

de 30 de ani nu și-au îndeplinit atribuțiile. 

Principalul efect al restricțiilor de anul trecut a fost reducerea semnificativă a 

circulației pe drumurile publice și a numărului de accidente rutiere.  

https://www.digi24.ro/stiri/economie/locuintele-mai-scumpe-vor-putea-fi-cumparate-cu-tva-de-5-1401341
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Primele de asigurare RCA sunt achitate anticipat și integral, asiguratorii nefiind 

obligați de lege să restituie banii, astfel încât au rămas cu un surplus de cel puțin 

20% din sumele încasate penntru perioada în care a fost instituită starea de urgență. 

Industria de asigurări a prosperat în pandemie, înregistrând o scădere accentuată a 

numărului dosarelor de daună. 

Dacă în anul 2019 numărul dosarelor de daună RCA a fost de aproximativ 

393.000, în anul 2020 nu a depășit 300.000 – cu aproape 100.000 mai puține 

(echivalentul unui trimestru). Există doi factori principali care determină prețul 

RCA: frecvența daunei (numărul de accidente raportate la numărul de polițe 

anualizate) și severitatea daunei (valoarea medie a despăgubirii). În trimestrul III al 

anului 2020, dauna medie RCA a fost de 5.532 lei, așa cum rezultă din ultima 

raportare a ASF. Care a fost valoarea totală a despăgubirilor ce ar fi trebuit achitate 

de către asiguratorii RCA, în anul 2020, în urma determinării valorii daunei medii? 

300 000 de dosare de daună deschise în anul 2020 înmulțit cu 5.532 lei dauna 

medie RCA înseamnă 1.659.600.000 lei care reprezintă despăgubirile ce ar fi 

trebuit achitate de către piața de asigurări RCA, în 2020, pentru polițele emise în 

același an, calculează COTAR. 

În comunicatul ASF din 11 februarie 2021 se menționează că asiguratorii au 

încasat în anul 2020, doar din polițele RCA, suma de 3,97 miliarde de lei, cu 5% 

mai mult față de anul anterior. Un calcul arată că la 3.970.000.000 lei încasați din 

polițele RCA, asiguratorii ar fi trebuit să achitate daune în valoare de 

1.659.600.000 lei. Există o diferență de 2.310.400.000 lei între sumele încasate și 

despăgubirile plătite, notează confederația. 

„Din raportările ASF aflăm că, în realitate, lucrurile sunt cu mult mai grave. Mai 

puțin de jumătate din dosarele de daună sunt achitate în termenul legal. Procentul 

de dosare de daune achitate în termen scade de la trimestru la trimestru, în 

condițiile în care numărul de dosare de daună a scăzut considerabil anul trecut. Cu 

toate acestea, prețul RCA continuă să crească artificial”, a declarat Vasile 

Ștefănescu, Președinte COTAR. 

În trimestrul III al anului 2020 (ultima raportare transmisă de ASF) au fost avizate 

86.429 dosare de daună, dintre care asiguratorii au achitat 40.584, rămânând alte 

44.735 (51,76% din totalul dosarelor avizate) neachitate.  
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Termenul legal de plată este de 10 zile, iar perioada de transmitere a raportărilor 

către ASF este de 45 de zile, termen suficient ca asiguratorii să achite toate 

dosarele de daună în termenul legal. Asta înseamnă că asiguratorii au achitat, în 

mod real, sub 50% din totalul dosarelor de daună în termenul legal. Nu trebuie 

uitat faptul că aproape 80% din piața RCA din România este deținută de două 

societăți, acestea fiind și cele sancționate de ASF, în anii precedenți, pentru 

neachitarea la timp a daunelor. 

O variantă mai simplă de calcul relevă faptul că cele aproape 100.000 de dosare de 

daună avizate în 2020, mai puține față de aceeași perioadă de raportare a anului 

2019, au generat plăți de daune mai mici cu 553 milioane lei (aproximativ 115 

milioane de euro). Pe cale de consecință, 80% din această sumă a rămas în 

buzunarele celor două societăți de asigurare care dețin această cotă de piață. În 

mod paradoxal, acest lucru nu a dus la îmbunătățirea conduitei celor două 

companii în privința plății daunelor ci, din contră, asiguratorii au inventat noi 

pretexte pentru a refuza să-și exercite obligațiile de plată. 

COTAR susține că prețul RCA a crescut în ultimele luni, deși a scăzut semnificativ 

numărului de accidente, pentru că statul le permite asiguratorilor să facă asta. În 

plus, din banii strânși de societățile de asigurări, din polițele RCA, o mică parte se 

alocă pentru plata daunelor, iar restul de bani pleacă din țară, prin dosarul 

prețurilor de transfer (contracte de reasigurare fictive, contracte de consultant, 

contracte de prestări servicii IT, etc); 

Confederația mai susține că firmele de asigurări din România nu sunt „pe 

pierdere”, așa cum susțin public, de 30 de ani, dar că statul le permite să figureze, 

în permanență, ca fiind pe pierdere. 

Memoriul a fost transmis către Ministrul Finanțelor, Alexandru Nazare, Comisiei 

pentru buget, finanțe, activitate bancară și piața de capital, respectiv Comisiei 

economice, industrii și servicii ale Senatului, precum și Comisiei pentru politică 

economică, reformă și privatizare, respectiv Comisiei pentru buget, finanțe și bănci 

din cadrul Camerei Deputaților. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Hidroelectrica vrea să producă hidrogen verde cu austriecii de la Verbund şi 

să îl transporte pe Dunăre în Europa 

Ministerul Energiei şi Fondul Proprietatea sunt convocaţi pe 29 martie 2021 de 

Hidroelectrica, cel mai mare producător de energie electrică din România, pentru a 

aproba semnarea unui memorandum cu austriecii de la Verbund pentru dezvoltarea 

în comun a unor proiecte de producere, transport şi vânzare a hidrogenului verde în 

baza proiectului „Green Hydrogen @ Blue Danube“. 

Astfel, Hidroelectrica vrea să dezvolte prin parteneriat cu Verbund hidrogen 

„verde“ prin electroliza apei la scară largă în România, utilizând un mix de energie 

verde (eoliană off grid şi hidro on-grid), iar ulterior hidrogenul rezultat să fie 

înglobat într-un ulei mineral şi transportat pe Dunăre către ţări din programul 

Transnaţional Dunărea Interreg, precum Austria, Bulgaria, Cehia, Germania, 

Ungaria, Slovacia, Muntenegru, Serbia. Ulterior acestui pas, Hidroelectrica vrea să 

reconvertească uleiul în hidrogen gazos şi să îl vândă către consumatori. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Săptămâna trecută, Ministerul Economiei a plătit 153 de microgranturi de 

2.000 de euro şi 72 de granturi pentru capital de lucru de până la 150.000 de 

euro. Valoarea totală a microgranturilor plătite a ajuns la 165,4 milioane de 

lei, iar cea a granturilor pentru capital de lucru se ridică la 1,05 mld. lei 

Claudiu Năsui, ministrul economiei, a depus o plângere penală la DNA legată de 

suspiciuni de corupţie în legătură cu acordarea granturilor nerambursabile pentru 

investiţii. 

Ministerul Economiei a plătit 17.093 de microgranturi de 2.000 de euro şi 3.009 

granturi pentru capital de lucru de până la 150.000 de euro până vineri, 26 

februarie, conform datelor transmise de instituţie. 

Valoarea totală a microgranturilor plătite a ajuns la 165,4 milioane de lei, iar cea a 

granturilor pentru capital de lucru se ridică la 1,05 mld. lei. În ultima săptămână, 

Ministerul Economiei a plătit 153 de microgranturi de 2.000 de euro şi 72 de 

granturi pentru capital de lucru. 
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Ritmul de plată a aplicaţiilor pentru granturi a crescut uşor săptămâna trecută, 

având în vedere că în săptămâna precedentă au fost plătite 44 de microgranturi şi 

57 de granturi pentru capital de lucru, iar  granturile pentru capital de lucru. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Valeriu Gheorghiță anunță ÎNCEPUTUL VACCINĂRII în sate: 'Suntem 

peste ceea ce aveam ca obiectiv iniţial' 

Coordonatorul campaniei de vaccinare Valeriu Gheorghiţă a anunţat că până pe 

data de 5 martie va fi vaccinată persoana cu numărul un milion în România, fiind 

depăşite estimările făcute iniţial de autorităţi care îşi propuseseră ca la finalul lui 

martie să fie imunizate 1,2 milioane de persoane. 

„În luna martie vom primi aproximativ 1,2 milioane de doze de la compania 

Biontech/Pfizer, urmează să mai primim 230.000 de doze de la compania Moderna 

care vor fi distribuite în două tranşe, respectiv aproximativ 1,2 milioane de doze de 

la compania AstraZeneca. (...) Dozele de la pfizer şi moderna sunt rezervate, toate 

locurile disponibile sunt ocupate până pe data de 17 aprilie. Dozele sunt alocate şi 

vom deschide noi locuri de vaccinare pentru AstraZeneca”, a explicat 

coordonatorul campaniei de vaccinare, duminică seara la Antena 3, relatează 

NEWS.RO. 

El a fost întrebat câte persoane vor fi vaccinate în România la finalul lunii 

septembrie. 

„Ar trebui să avem peste 10 milioane de persoane vaccinate. Primul milion îl vom 

atinge săptămâna viitoare, până pe 5 martie vom ajunge la persoana cu numărul un 

milion vaccinată în România. Din acest punct de vedere, din luna martie, bazându-

ne pe estimarea calendarului de livrare, probabil vom avea acces la cel puţin trei 

milioane poate chiar mai mult de doze, vom putea creşte ritmul de vaccinare încât 

să atingem acel prag de cel puţin 10 milioane de persoane vaccinate.  

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 1 martie 2021 25 

 

Sigur că acest lucru depinde şi de nivelul adresabilitate al persoanelor către 

vaccinare, marea provocare o va reprezenta accesul persoanelor din mediul rural la 

vaccinare şi de aceea în această perioadă suntem preocupaţi să dezvoltăm acele 

unităţi mobile de vaccinare care vor fi puse în folosinţă pentru fiecare judeţ în parte 

tocmai pentru a începe vaccinarea persoanelor din mediul rural care au acces 

limitat la centrele de vaccinare”, a menţionat Gheorghiţă. 

Acesta a mai afirmat că estimarea iniţială, de 1,2 milioane de persoane imunizate 

până la finalul lui martie, va fi depăşită. 

„Estimăm ca la sfârşitul lunii martie să avem circa 1,2 milioane de persoane 

vaccinate din primele calcule, dar iată că vom ajunge la 1,5, poate chiar 1,7 

milioane de persoane vaccinate. Din acest punct de vedere suntem peste ceea ce 

aveam ca obiectiv iniţial”, a mai spus Gheorghiţă. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Klaus Iohannis dă înapoi la presiunea liderilor din UE și acceptă pașaportul 

de vaccinare, dar pune condiții 

Klaus Iohannis a participat, în perioada 25-26 februarie 2021, la reuniunea 

extraordinară a Consiliului European, în format de videoconferință. Acolo s-a 

discutat și despre pașaportul de vaccinare, cu care Iohannis nu era de acord în luna 

ianuarie. 

Unul dintre principalele subiecte abordate s-a referit la coordonarea Uniunii 

Europene (UE) în contextul pandemiei de COVID-19 și acțiunea în domeniul 

sănătății, cu accent pe lecțiile învățate din criza curentă, consolidarea rezilienței 

UE în domeniul sănătății și al managementului crizelor, în perspectiva creării unei 

Uniuni a Sănătății, precum și aspecte privind cooperarea internațională în domeniu. 

Liderii europeni au discutat, de asemenea, aspecte legate de securitate și apărare, 

cu accent pe cooperarea în domeniu la nivel UE și complementaritatea cu 

demersurile de la nivel internațional, precum și aspecte privind Vecinătatea Sudică 

a Uniunii. 
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Cu privire la coordonarea la nivelul UE în gestionarea pandemiei de COVID-19 și 

consolidarea rezilienței Uniunii în domeniul sănătății, șefii de stat și de guvern au 

abordat atât aspecte legate de vaccinare, cât și elemente privind măsurile la 

frontierele interne și externe ale Uniunii Europene. 

În declarația adoptată în cadrul reuniunii, liderii au subliniat importanța derulării, 

în bune condiții, a campaniilor de vaccinare de la nivel național, precum și a 

menținerii integrității Pieței Interne a Uniunii. O atenție deosebită a fost acordată 

aspectelor legate de consolidarea capacității de identificare a noilor variante ale 

virusului și adaptarea, în consecință, a vaccinurilor. De asemenea, șefii de stat și de 

guvern au avut un schimb de opinii pornind de la situația actuală și de la lecțiile 

învățate din pandemie pentru consolidarea rezilienței UE în domeniu, în baza 

propunerilor recente ale Comisiei Europene privind Uniunea Sănătății și strategia 

farmaceutică. 

În intervenția pe care a avut-o, președintele României a făcut referire la concluziile 

care se desprind ca urmare a procesului de gestionare a pandemiei de COVID-19 

de la debutul acesteia, în urmă cu un an și până în prezent. În acest context, Klaus 

Iohannis a apreciat eforturile Comisiei Europene pentru gestionarea pandemiei, în 

ceea ce privește achiziționarea și distribuția vaccinurilor, de a asigura funcționarea 

Pieței Interne a Uniunii, de a prezenta inițiative menite să consolideze reziliența 

UE în domeniu, precum cea recentă privind Incubatorul HERA - anticipând 

împreună amenințarea variantelor de COVID-19. 

Legat de procesul de vaccinare, președintele României a subliniat că, în ciuda unor 

întârzieri în livrarea vaccinurilor și a unor ritmuri diferite în statele membre, 

evoluțiile sunt pozitive la nivel european, vaccinarea desfășurându-se conform 

planificării. 

Pe de altă parte, Klaus Iohannis a semnalat faptul că, la nivelul UE, nu s-a reușit 

implementarea unei abordări comune în ceea ce privește unele măsuri luate în 

pandemie, precum restricțiile impuse, care diferă semnificativ de la un stat membru 

la altul, în ceea ce privește controlul frontierelor sau asigurarea liberei circulații a 

mărfurilor și persoanelor. 
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Referitor la certificatele de vaccinare, Președintele României s-a pronunțat pentru o 

abordare coordonată și unitară la nivel european, susținând că certificatul de 

vaccinare ar trebui utilizat pentru scopuri medicale, iar procesul de identificare a 

elementelor tehnice pe care să le conțină un certificat la nivel european va trebui să 

continue. 

Președintele Klaus Iohannis s-a pronunțat pentru operaționalizarea cât mai rapidă a 

mecanismului european de donare a vaccinurilor pentru sprijinirea statelor terțe. În 

acest sens, președintele României s-a referit la sprijinul anunțat de țara noastră 

pentru Republica Moldova, respectiv donarea a 200.000 de doze de vaccin, 

menționând că la nivel național a fost adoptată legislația prin care vor fi donate, 

într-o primă etapă, peste 20.000 de doze către statul vecin. 

Președintele Klaus Iohannis a accentuat faptul că, în cazul unor eventuale viitoare 

crize similare, sunt foarte importante lecțiile învățate din actuala pandemie, astfel 

încât trebuie valorificată foarte bine experiența dobândită în această perioadă. 

Ținând cont de faptul că pandemia este globală, în timp ce competențele în 

domeniul sănătății sunt naționale, președintele României a susținut necesitatea 

îmbunătățirii arhitecturii europene în domeniu cu scopul de a contribui la 

consolidarea Uniunii Europene. În acest context, Iohannis a pledat pentru 

îmbunătățirea structurilor și mecanismelor existente pentru o mai bună protecție, 

prevenire, pregătire și răspuns la nivelul UE în cazul unor pericole care vizează 

sănătatea umană. 

Un alt subiect abordat în cadrul discuțiilor a fost cel legat de securitatea și apărarea 

UE, într-un context particular, marcat de evoluții semnificative la nivel european și 

global, între care schimbarea Administrației de la Washington, finalizarea 

procesului de retragere a Marii Britanii din Uniunea Europeană, lansarea unor 

procese interne de reflecție strategică privind Politica de securitate și apărare 

comună. 

În Declarația adoptată, liderii europeni au reafirmat angajamentul UE de a coopera 

îndeaproape cu NATO, precum și de a întări parteneriatele cu ONU și parteneri 

regionali cheie. Un accent deosebit a fost plasat pe importanța întăririi cooperării 

transatlantice în baza unei agende consistente și ambițioase. 
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Referitor la acest subiect, el a accentuat faptul că țara noastră rămâne angajată în 

eforturile Uniunii în domeniul securității și apărării, pentru promovarea intereselor 

și valorilor UE, precum și pentru consolidarea capacității sale de gestionare a 

amenințărilor și provocărilor la adresa securității. 

Președintele Klaus Iohannis a evidențiat faptul că România susține implementarea 

inițiativelor Uniunii în domeniul apărării și securității, asigurându-se, în același 

timp, deplina complementaritate cu NATO, care rămâne fundamentul apărării 

colective pentru acele state care sunt membre ale Alianței. 

Președintele României a exprimat sprijinul ferm pentru consolidarea dialogului 

politic și pentru dezvoltarea parteneriatului strategic între UE și NATO, 

accentuând că relația transatlantică este esențială pentru securitatea Uniunii. 

În ceea ce privește procesul de reflecție privind Busola strategică, Klaus Iohannis a 

menționat că acesta constituie o oportunitate pentru definirea și consolidarea 

eforturilor Uniunii în domeniul securității și apărării. 

Președintele României a susținut că, în cadrul viitoarei Conferințe despre viitorul 

UE, ar trebui identificate căile prin care Uniunea poate să devină mai puternică, 

inclusiv pe plan global. Din acest punct de vedere, Președintele Klaus Iohannis a 

menționat nevoia ca Uniunea să dețină, pe lângă o economie puternică, și o politică 

de securitate și apărare, precum și o politică externă puternice. În acest context, el a 

subliniat că elementul esențial al acțiunii Uniunii trebuie să fie unitatea UE, ca 

sursă a forței acesteia, atât pe plan intern, cât și extern. 

Referitor la Vecinătatea Sudică, liderii europeni au avut un schimb de opinii cu 

privire la recenta comunicare a Comisiei Europene privind „O nouă agendă pentru 

Mediterana”, care reclamă un parteneriat reînnoit cu statele din Vecinătatea Sudică 

și răspunde obiectivului strategic de a asigura o vecinătate stabilă, sigură, 

democratică și prosperă a Uniunii. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Victor Negrescu anunță că România E OBLIGATĂ să aloce 10% din PNRR 

pentru educație: SUMA prevăzută de trei ori mai mică 

Europarlamentarul Victor Negrescu avertizează că România riscă să fie sancționată 

de UE dacă încalcă normele privind cheltuirea banilor alocați prin PNRR. 

"Conform recomandărilor făcute de Parlamentul European, fiecare stat membru al 

Uniunii Europene trebuie să aloce minim 10% din Planul Național de Redresare și 

Reziliență pentru educație. Acest lucru înseamnă pentru România alocarea a cel 

puțin 3 miliarde de euro. 

Recomandarea a fost inclusă, la inițiativa mea (https://cutt.ly/elG8xpI), în 

documentul de poziție al Parlamentului European privind acest instrument de 

finanțare europeană (https://cutt.ly/ylG8Txg) dar și în mai multe rapoarte ale 

legislativului european privind educația. Apelul public pentru alocarea acestor 

sume a fost susținut de către toți actorii relevanți din domeniul educației la nivel 

european. În România, Federaţia Sindicatelor Libere din Învăţământ (FSLI) 

Citește și: Virgil Musta ne anunță că facem Paștele și 1 Mai din nou acasă: 'Mă tem 

că nu vom avea Sărbătorile pe care ni le dorim!' 

(https://cutt.ly/UlG8Pm7) și Federația Națională a Asociațiilor de Părinți din 

Învățământul Preuniversitar (https://cutt.ly/MlG8Fxp) au preluat apelul lansat la 

nivel european. În planul inițial, Guvernul României a decis alocarea a doar 3,18% 

din fondurile disponibile pentru educație. Ca urmare a presiunii publice exercitate, 

fondurile pentru învățământ ar putea crește, însă există riscul să nu se ajungă la 

suma recomandată, iar o parte semnificativă să provină din împrumuturi, nu 

granturi. Recomandarea instituțiilor europene și solicitările actorilor implicați în 

educație sunt clare însă. Nu vorbim nici de 3%, nici de 6%, este nevoie să se aloce 

10% pentru educație. 

Proiectele pentru educație trebuie selectate cu profundă transparență. Ele nu pot fi 

scrise pe un colț de masă, pe fugă, fără reforme și o evaluare concretă. Toate 

proiectele trebuie să fie rezultatul unui dialog cu actorii relevanți din domeniul 

educației. Lista de posibile proiecte este menționată în ghidul pus la dispoziție de 

Comisia Europeană. Nu trebuie să inventăm noi nimic.  

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/victor-negrescu_528.html
https://www.stiripesurse.ro/virgil-musta-ne-anunta-ca-facem-pastele-si-1-mai-din-nou-acasa-ma-tem-ca-nu-vom-avea-sarbatorile-p_1667600.html
https://www.stiripesurse.ro/virgil-musta-ne-anunta-ca-facem-pastele-si-1-mai-din-nou-acasa-ma-tem-ca-nu-vom-avea-sarbatorile-p_1667600.html
https://cutt.ly/UlG8Pm7
https://cutt.ly/UlG8Pm7
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Proiectele trebuie să poată înceapă, ideal, până la finalul anului 2022, cel târziu 

2023, să fie implementate până la finalul lunii august 2026 și să fie sustenabile 

dincolo de această dată. 

Vorbim printre altele de proiecte sustenabile în infrastructura educațională, de 

acțiuni în zona de capital uman și de formare, de măsuri ferme privind reducerea 

inegalităților și scăderea abandonului școlar, de sprijin pentru toate formele de 

educație (învățământ tehnic sau vocațional, învățământ pentru persoane cu 

dizabilități, învățământ pe tot parcursul vieții, etc), de fonduri substanțiale pentru 

zona de cercetare și de creștere a competențelor digitale. Totul este detaliat în 

documentele europene. 

Avem timp până în data de 5 martie, când va fi publicată noua formă a Planului de 

Redresare și Reziliență, pentru a schimba lucrurile și a pune educația în centru 

procesului de modernizare a României. Cu cel mai mic procentaj din PIB alocat 

educației din UE, România are nevoie de alocări substanțiale din fondurile 

europene pentru creșterea calității procesului educațional. 

Vă invităm să semnați și să popularizați apelul nostru pentru alocarea a minim 10% 

din PNRR pentru educație!", scrie Negrescu pe Facebook. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 România alocă printre cei mai puțini bani pentru protecția socială dintre 

toate țările UE. Consecințele pe termen lung sunt numeroase 

Dintre toate statele din Uniunea Europeană, România alocă cel mai puțin pentru 

sănătate pe cap de locuitor, potrivit Eurostat. FOTO: Getty Images 

România alocă printre cei mai puțini bani pentru protecția socială dintre toate țările 

membre UE, potrivit unui raport realizat de Oficiul European de Statistică. Iar 

acest lucru se reflectă în calitatea vieții.  

România alocă cheltuielilor aferente protecţiei sociale doar 11,9% din Produsul 

Intern Brut, cu aproape 10 procente sub media Uniunii Europene. 
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Raportul Oficiului European de Statistică, care a analizat datele din țările 

comunitare din 2019, arată că protecția socială a fost cel mai important domeniu 

pentru cheltuielile guvernamentale în toate statele membre UE. Dacă România a 

alocat prea puţini bani, Finlanda a alocat cele mai multe fonduri guvernamentale în 

acest sector, respectiv 24% din PIB-ul acestei țări.  

Același raport Eurostat arată că nici sănătatea nu a fost o prioritate, România 

alocând sub media europeană de 7%, în timp ce Austria ocupă primul loc la acest 

capitol, urmată de Danemarca și Franța.  

Dacă pentru sănătate România a alocat în jur de 600 de euro pe cap de locuitor, şi 

mai puţini bani au fost prevăzuţi pentru educație, sub media europeană de 

4%. Suedia este pe primul loc în UE când vine vorba de ponderea cheltuielilor cu 

educaţia în produsul intern brut al acestei ţări, urmată de Danemarca și 

Belgia. Aceste cifre scăzute se reflectă direct în calitatea vieții și nivelul de trai ale 

românilor, care și ele sunt reduse față de alte țări europene. 

Sociolog: Aduni mai puțini bani la buget față de alte țări, ai mai puțini bani să 

cheltuiești 

Sociologul Iulian Stănescu a explicat la Digi24 că aceasta este diferența și dacă 

analizăm veniturile publice și fiscale. 

"Suntem la diferență de 10% privind cheltuielile sociale, așa e și la cheltuielile 

totale dar și la venituri. Dacă aduni mai puțini bani la buget față de alte țări, 

inclusiv țări din jurul nostru, ai mai puțini bani să cheltuiești. Diferența față de 

media zonei euro e de 15 puncte procentuale din PIB în privința veniturilor fiscale. 

Consecințele sunt multiple, pe lângă cele privind nivelul scăzut de bunăstare și de 

calitate a vieții. Astfel, sunt consecințe mai puțin vizibile imediat, 

respectiv erodarea încrederii în stat – dacă statul nu îți oferă bunăstare de ce să îi 

oferi loialitate sau încredere lui și instituțiilor lui -, apoi creșterea pesimismului 

social, al neîncrederii în viitor. De aici apar stimularea deciziei de a pleca din 

țară și decizia de a avea cât mai puțini copii sau deloc, ceea ce duce la criza 

demografică a României. 
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România a pierdut cam un sfert din populația de acum 30 de ani, niciodată pe timp 

de pace nu a pierdut atâta populație. 

Acești indicatori destul de abstracți – venituri publice, cheltuieli publice – 

reprezintă cauză pentru o sumedenie de probleme care țin de inegalitățile sociale și 

economice și de nivelul general de bunăstare", a declarat Iulian Stănescu. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 România, locul 32 din 180 în clasamentul țărilor „verzi”, care măsoară grija 

față de mediu a economiilor lumii 

Cele mai „verzi” 40 de țări ale lumii, printre care se numără și România, provin din 

rândul țărilor cu „venituri mari”, potrivit clasamentului întocmit de Banca 

Mondială în 2019. Sursa foto: Visual Capitalist. 

România se află locul 32 din 180 într-un clasament care măsoară nivelul de 

„verde” al economiilor lumii. Topul a fost întocmit de Universitatea Yale, care a 

calculat Indicele de Performanță a Mediului pentru fiecare țară, pe baza a 32 de 

categorii de indicatori, de la atenuarea schimbărilor climatice și gestionarea 

deșeurilor, până la calitatea apei și a aerului. 

Indicele de Performanță a Mediului arată care sunt cele mai eco-friendly economii 

din lume, potrivit unui material publicat de Visual Capitalist. 

În ciuda trendului de globalizare din ultimele decenii, politicile naționale de mediu 

au rămas foarte diverse. Indicele IPM confirmă că politicile de mediu - și 

rezultatele lor pozitive - sunt strâns legate de nivelul de trai. 

Țările scandinave, care au un venit mare pe cap de locuitor, au și un indice IPM 

înalt. Danemarca, de exemplu, care are cel mai mare indice IPM, este prima din 

lume la rata de reducere a emisiilor de dioxid de carbon. Suedia conduce la tratarea 

deșeurilor și reciclare, iar la tratarea apelor uzate primele sunt Danemarca, 

Finlanda, Olanda, Singapore și Suedia. 

În America de Nord, Canada își arogă prima poziție la biodiversitate și habitat, în 

vreme ce SUA este pe locul 6 mondial la diversitate în agricultură. 

https://www.visualcapitalist.com/greenest-countries-in-the-world/
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Per total, se pare că țările cele mai „verzi” din lume se focusează pe toate 

categoriile de sustenabilitate, în vreme ce țările întârziate au performanțe inegale la 

aceste categorii, potrivit Visual Capitalist. 

Cele mai „verzi” țări din lume 

Cele mai „verzi” țări din lume sunt Danemarca, Luxemburg, Elveția, Marea 

Britanie, Franța, toate cu un IPM de peste 80. Din primele 15 țări, 13 sunt din 

Europa și doar două de pe alte continente - Japonia și Australia. 

România ocupă locul 32 din cele 180 de țări măsurate, cu un indice IPM de 64,7, și 

este „încadrată” de Cipru și Ungaria. 

La baza topului, cu cele mai mici niveluri IPM, se află Coasta de Fildeș, Sierra 

Leone, Afganistan, Myanmar și Liberia, cu IPM de 25 sau mai mic. 

Clasamentul complet îl puteți urmări aici 

Ce înseamnă „verde”? 

Fiecare indicator care contribuie la calculul indicelui IPM, cum ar, de exemplu, 

„sănătatea mediuliui”, este împărțit în subcategorii. Fiecare țară este notată pe 

aceste subcategorii de la 0 la 100. Astfel, este posibil ca la unele subcategorii să fie 

mai multe țări pe primul loc, cu 100 de puncte, însă la total ele ajung să fie 

departajate. 

(Sursa: Digi 24) 

 

https://www.visualcapitalist.com/greenest-countries-in-the-world/

